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Bio Obchod
Společnost ROSSMANN, spol.
s r.o., provozující v České re-
publice síť více než 100 drogi-
stických prodejen Rossmann,
rozšířila v srpnu svoji nabídku
o biopotraviny vlastní značky
enerBIO. Biopotraviny ener-
BIO jsou součástí nabídky
mateřské společnosti Ross-
mann v Německu a do českých
prodejen budou dodávány v ně-
meckých obalech s českými
přelepkami. Rossmann tak
následuje drogistický řetězec
dm-drogeriemarkt, který ve
svých prodejnách v České
republice nabízí exkluzivně
biopotraviny značky AlnaturA. 
„Kvalita potravy rozhoduje 
o kvalitě našeho života. A dnes
už víme jistě, že živit se tak,
aby to tělu činilo dobře,
umožňují zejména biopotra-
viny“, říká mimo jiné článek na
web stránce www.rossmann.cz.
Produkty enerBio jsou nabí-
zeny exkluzivně v síti Ross-
mann a nabízí „osvědčenou
kvalitu receptur i skvělý poměr
ceny a služby“.  Produktová
škála zahrnuje přibližně 50 vý-
robků, mimo jiné kávu, čaje,
dětskou rajčatovou omáčku,
těstoviny, rajčatový protlak,
cukr a ovocné šťávy. Kromě
vlastní nové řady enerBIO
nabízí Rossmann také biopo-
traviy pro děti značky HiPP. 

Německé prodejny Rossmann
nabízí přibližně 70 výrobků
řady EnerBIO. 
Společnost Rossmann na čes-
kém trhu působí od května
1994, kdy byla otevřena první
prodejna v Českých Budějovi-
cích. Začátkem roku 2008 pro-
vozoval Rossmann v České
republice více než 105 drogerií.

V souvislosti s uvedením řady
enerBIO na český trh položil
Bio Obchod několik otázek
Andree Petrákové, senior mar-
keting specialistce společnosti
ROSSMANN spol. s r.o.
Bio Obchod: Co vás motivova-
lo k tomu rozšířit nabídku 
o biopotraviny značky Enerbio?
Situace na trhu. Stále více
společností rozšiřuje nabídku
výrobků se zaměřením BIO.
Ani my jsme nechtěli zaostá-
vat, a proto jsme vstoupili na

Drogerie Rossmann zavádí vlastní
řadu biopotravin enerBIO

český trh s celou řadou biopo-
travin pod naší privátní znač-
kou EnerBIO. Všechny výrob-
ky dovážíme z Německa, české
dodavatele vyhledávat nebu-
deme. 
Bio Obchod: Kolik položek
momentálně nabízíte, v koli-
ka prodejnách?
V současné chvíli máme k dis-
pozici kolem 50 výrobků,
nicméně zatím nejsou výrobky
prezentované na všech našich
prodejnách. Tuto situaci hod-
láme ovšem s příchodem příš-
tího roku změnit a nabídnout
naše biovýrobky na všech
prodejnách ROSSMANN v ce-
lé republice. Dále navíc plánu-
jeme rozšíření počtu těchto
výrobků. 
Bio Obchod: Jak hodláte bio-
řadu marketingové pod-
pořit?
Od příštího roku, kdy budou
biopotraviny pod značkou
EnerBIO na všech prodejnách,
plánujeme jejich podporu v le-
tácích a formou prezentace
přímo na prodejně, kde bude
umístěna informační brožura 
s nezbytnými informacemi 
o výrobcích. Prodejny, ve kte-
rých se biopotraviny EnerBIO
nyní prodávají, mají k dispozici
plakáty do výloh.

Společnost Penam a.s., patřící
do skupiny AGROFERT HOL-
DING, a.s., je další pekárnou,
která uvádí na trh řadu bio-
pečiva. Řada biopečiva je urče-

na pro spotřebitele, kteří se za-
jímají o své zdraví a zdraví své
rodiny. 
V nabídce BIO pečiva značky
Penam jsou výrobky z pšeničné Pokračování na str. 3

Značka Penam přichází na trh 
s novou řadou biopečiva
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i žitné mouky v BIO kvalitě. 
„V nabídce naleznete jak kla-
sický chléb, tak celozrnné vý-
robky a dokonce i sladké peči-
vo, tak aby si každý zákazník
mohl vybrat dle své chuti,“ říká
Ing. Hana Kamińska, marke-
tingová ředitelka PENAM, a.s. 
„V nabídce přináší Penam bio-
alternativu svého oblíbeného
druhu pečiva. Část spotřebitelů
si Bio spojuje pouze s produkty,
které jsou pro některé zákaz-
níky „až moc zdravé“. Proto je
naše nabídka tak široká, včetně

světlého pečiva, aby-

chom spo-třebitelům poskytli
zdravější možnost jejich
oblíbené chuti, dodává Hana
Kamińska. 
Bio řada Penam zahrnuje
celkem 11 výrobků v různých
gramážích, konkrétně BIO
Chléb Hanácký, BIO Chléb
vícezrnný a celozrnný Hanácký
tmavý, BIO Pečivo vícezrnné 
a celozrnné Hanácké tmavé,
BIO Pletenec Hanácký s rozin-
kami balený, BIO Bulky Ha-
nácké a BIO Housky Hanácké.
Díky možnosti celostátní dis-
tribuce může Penam zákaz-
níkům a obchodním partnerům
nabídnout distribuci biovýrob-
ků po celé České republice.
Zatím je biopečivo k dostání 

v Tescu a probíhají jed-
nání i s dalšími partnery. 

Pokračování ze str. 1

„Biopečivo zatím není v do-
statečné míře dostupné v malo-
obchodě a tím je limitována
poptávka. Abychom poptávku
na straně spotřebitelů pod-
pořili, připravili jsme inzertní
kampaň v ženských časo-
pisech a internetovou
kampaň na serverech
určených ženám a ma-
minkám především.
Zároveň jim chceme
biopotraviny přiblížit 
a pokračovat tak ve strate-
gii značky Penam, to znamená.
nejenom reagovat na trendy na
trhu, ale zároveň přispívat 
k lepší informovanosti o tom,
jak se orientovat na trhu s pe-
čivem.  Spolupracujeme s vý-
živovou poradkyní Monikou
Divišovou, která na našich we-
bových stránkách www.penam.cz
vysvětluje přednosti biopo-
travin. Monika Divišová se
denně ve své poradně setkává 
s lidmi, kteří hledají alternativu
zdravějšího stravování, a které
informuje o biopotravinách“,
komentuje marketingovou stra-
tegii Hana Kamińska. 
Design biovýrobků Penam je
úmyslně zvolen tak, aby s dál-

ky „svítil“ z regálů a zároveň
komunikoval optimismus, kte-
rý je obsažen v konceptu
biopotravin. Proto byla zvolena
kombinace barev světle a tma-
vě zelené, které asociují
svěžest a přírodu dohromady 
s optimistickou oranžovou.
Heslem komunikace je  „Pře-
jděte na zelenou“. „Protože
nechápeme Bio jako návrat „na
stromy“, ale jako návrat ke
kořenům, k péči o sebe, své
blízké a o prostředí kolem nás“,
uzavírá Hana Kamińska.

Značka Penam přichází na trh s novou řadou biopečiva
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Tom Václavík
tom@greenmarketing.cz

Slovo šéfredaktora

Vážení přátelé,

s velikým zadostiučiněním a úlevou jsem

si uvědomil, že stačily pouhé tři ročníky a akce Září-

měsíc biopotravin a ekologického zemědělství se stala

tradicí. Aniž by je musel kdokoli povzbuzovat či upo-

zorňovat, řada biofarem opět akce využívá a zve lidi na

dny otevřených dveří, ochutnávky a dožínky. To je dobrá

zpráva. Horší zpráva je, že jsou to pořád jen ty samé

farmy. Přesto, že počet biofarem od prvního ročníku 

v roce 2005 se zdvojnásobil, počet farem, které se mají

čím pochlubit a které mohou lidem něco nabídnout, se 

o mnoho nezvýšil. Věřme, že se to časem zlepší a že 

i ti „noví“ ekologičtí zemědělci pochopí, že bez přímého

kontaktu se svými zákazníky je úspěch na trhu mnohem

větší dřina.

V zářijovém čísle přínášíme řadu zpráv o nových biopo-

travinách na českém trhu. To je velmi pozitivní vývoj,

zvláště, když většina z nich je vyráběna v České repub-

lice. Jen houšť! Již se těším na zasedání poroty 

v soutěži Česká biopotravina roku, vypadá to, že letos

dokonce naplníme i kategorii maso a uzeniny.

Další dobré zprávy přináší výsledek průzkumu

společnosti ACNielsen. Více než poloviny dotázaných

se domnívá, že biopotraviny jsou lepší pro jejich zdraví

než konvenční potraviny a více než třetina by dokonce

uvítala jejich širší nabídku. Třetina Čechů biopotraviny již

na podzim 2007 kupovala. Vzhledem k tomu, že

průzkum byl realizován ještě před zahájením informační

kampaně, lze předpokládat, že zjištěné ukazatele se

budou jen zlepšovat. Jistě také proto, že nyní se ke

státní kampani přidávají také samotní výrobci a maloob-

chodníci a svými inzertními a propagačními aktivitami

dále motivují zákazníky k vyzkoušení.

Čím dál více bio vám přeje

Bio potraviny již od
kojeneckého věku
Počet ekologicky smýšlejících

spotřebitelů nakupujících zboží

s označením „bio“ roste a tento

trend bude pokračovat i v bu-

doucnu. Na trend zájmu o bio

potraviny pružně reagují vý-

robci z různých oblastí - vý-

jimkou není například ani trh 

s kojeneckou výživou. „V čer-

vnu 2008 jsme na český trh při-

nesli novou řadu kaší pro

kojence nazvanou BIOnatur

kaše z prémiové produktové

řady Hero Baby,“ vysvětluje

Jiří Zedek, marketing manager

společnosti HERO, která je významným dodavatelem produktů

dětské výživy pod tradičními značkami Sunar, Sunárek, Sunarka,

Hero Baby Lactum a BIOnatur. „Našim cílem je zařadit se mezi

nejprodávanější bio výrobky v sortimentu dětské výživy. Distribuce

je zaměřena především na hypermarkety, drogerie a lékárny. V září

a říjnu letošního roku bude probíhat rozsáhlá tisková kampaň.

Uvažujeme i o dalším rozšiřování bio produktových řad, konkrétně

se budeme rozhodovat v závislosti na výsledcích prodeje BIOnatur

kaší. Věříme ale v jejich úspěch - obecně platí, že maminky chtějí

pro své děti jen to nejlepší. Právě bio výrobky přinášejí garanto-

vanou kvalitu bio surovin vypěstovaných bez použití pesticidů 

a umělých hnojiv,“ dodává Jiří Zedek. 

Společnost HERO byla založena v Lenzburgu v roce 1886 Gus-

tavem Henckellem a Gu-

stavem Zeilerem. V roce

1889 byla přejmenována

na „Henckell und Roth“

po tehdejších společ-

nících. Dnes je HERO

přední švýcarská potra-

vinářská společnost s vý-

znamnou pozicí na evrop-

ském trhu dětské výživy,

zpracování ovoce a ce-

reálních výrobků.

Společnost HERO Group

přebrala v dubnu roku

2004 značky tradiční dět-

ské výživy Sunar, Sunar-

ka, Sunárek a Gravimilk. 
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Vánoční figurky v biokvalitě od české firmy
Společnost HEINZ FOOD a.s.
z Fulneku zařadila pro sezónu
Vánoce 2008 do svého výrob-
ního programu řadu BIO
mléčné čokolády. Je to poprvé,
kdy se na trhu objeví české
vánoční figurky z biočokolády. 
Společnost HEINZ FOOD je
výrobcem čokoládových cu-
krovinek, především čokolá-
dových figurek na Vánoce a Ve-
likonoce. V reakci na všeobec-
ný trend se rozhodla rozšířit
sortiment i o vánoční figurky 
z biočokolády. „Každá figurka
má na sobě označení znakem
„BIO“, prodejní karton bude
také označen a u každého kar-
tonu bude speciální poutač“,
říká Martin Borák, spolumajitel
firmy. 
Distribuci společnosti HEINZ
FOOD zajišťuje firma KAUMY

s.r.o., která produkty dodává
hlavně do zahraničních řetězců
a také do nezávislé maloob-
chodní sítě v České republice.
Na Slovensku zajišťuje dis-
tribuci  partnerská firma, která
také tyto výrobky dodává
hlavně do zahraničních řetězců
a nezávislé maloobchodní sítě.  
„Z 80 procent máme pro letoš-
ní Vánoce vyprodáno. Uvidíme,
jak na nové zboží zareagují lidé
v prodejnách, podobné zboží 
v BIO provedení na našem trhu
ještě nebylo“, dodává Martin
Borák. 
Veškerá produkce je vyráběna
na moderní poloautomatické
lince, výrobky se ručně balí do
hliníkové folie - díky tomu jsou
lépe zabaleny než některé stro-
jově balené figurky. Bio čoko-
ládu nakupuje firma HEINZ

FOOD ve Francii od jednoho 
z předních výrobců čokolád na
světě. 
Do budoucna plánuje firma
HEINZ FOOD zachovat stáva-
jící produkci sezónního zboží 
v různých variantách čokolád,

samozřejmě i v biokvalitě. Od
září spouští výrobu luxusních
tabulkových biočokolád, ručně
zdobených suchými plody 
a ovocem.

www.heinzfood.cz
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Vzorky devatenácti biopotravin
byly v období od května do čer-
vence podrobeny laborator-
nímu zkoumání Státní země-
dělské a potravinářské inspekce
(SZPI) v rámci sledování kvali-
ty certifikovaných biopotravin
na českém trhu. Analýzy se
zaměřily na obsah pozůstatků
pesticidů, mykotoxinů, dusična-
nů a přítomnost GMO. Ani 
u jednoho vzorku nebylo
zjištěno porušení pravidel eko-
logického zemědělství a všech-
ny zkoumané biopotraviny vy-
hovují požadavkům platné le-
gislativy.
„Výsledky, které u všech zkou-
maných vzorků prokázaly, že
biopotraviny jsou vyráběny po-
dle zásad ekologického země-
dělství, jednoznačně hovoří 
o efektivitě kontrolního systé-
mu i o kvalitě biopotravin,“
sdělil ČTK ministr zemědělství

Petr Gandalovič. Dodal, že
dobře fungující kontrolní sys-
tém je základem produkce
kvalitních biopotravin. „Proto
se snažíme jeho fungování
neustále zlepšovat, což se pro-
jevuje i nárůstem počtu labora-
torních kontrol biopotravin ve
srovnání s minulostí,“ uvedl
Gandalovič. 
Odborníci u 19 odebraných
vzorků biopotravin původem 
z tuzemska i zahraničí zjišťo-
vali, zda neobsahují pesticidy,
mykotoxiny, dusičnany či ge-
neticky modifikované plodiny.
„Ani u jednoho zkoumaného
vzorku nebylo zjištěno poru-
šení pravidel ekologického ze-
mědělství a všechny takto
prověřené biopotraviny zcela
vyhovují požadavkům platné
legislativy,“ řekl ČTK mluvčí
MZe Petr Vorlíček.

Zemědělská inspekce
nenašla na trhu nekvalitní
biopotraviny

ACNielsen zkoumal
nákupní chování Čechů
Studie společnosti The Nielsen Company - Nákupní zvyklosti 
a preference 2008 (ShopperTrends 2008) se každoročně realizuje
v 50-ti zemích světa (z toho v 30-ti evropských zemích). Sběr dat
pro poslední ročník studie byl uskutečněn na podzim roku 2007.
Studie se ve své specializované části soustředila na to, jak vnímají
čeští spotřebitelé BIO produkty. Studie tedy vnímala chování
Čechů ještě před spuštěním informační kampaně „Bio“ Státním
zemědělským a intervenčním fondem. Bude zajímavé sledovat,
jak se kampaň promítne do výzkumu letos na podzim.

Podle čeho si volíme
obchod, kam půjdeme
nakoupit?
V Česku je poměrně vysoká
obecná znalost BIO produktů
(znají je 4 z 5-ti dotázaných),
ale alespoň občas je nakupuje
„pouze“ necelá třetina českých
domácností. V celoevropském
srovnání se zatím spíše stavíme
vedle zemí se spíše podprů-
měrnou konzumací BIO pro-
duktů. Na druhou stranu se za

ČR v nákupu BIO produktů
umístili i takové země jako
Belgie, Irsko či Nizozemí.
Čechy od nákupu BIO výrobků
nejvíce odrazuje jejich stále
ještě poměrně vysoká cena.
Obecně je možné tvrdit, že BIO
produkty jsou prozatím domé-
nou vyspělejších západních
sousedů. Mezi největší konzu-
menty BIO potravin patří v Ev-
ropě Dánové, Švédové, Raku-
šané a Švýcaři.

Pokračování na str. 8
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ACNielsen zkoumal nákupní chování Čechů

Zatímco v zemích západní
Evropy dominují nákupu BIO
produktů supermarkety, tak 
v Česku jsou hlavním místem
nákupu BIO produktů hyper-
markety. Nákupní chování je
tak spíše blíže zemím jako je
Slovensko, Portugalsko či Pol-
sko. Poměrně výrazný podíl na
prodeji BIO produktů zaujímají
na českém trhu také diskontní
prodejny či prodejny se zdra-
vou výživou.
BIO produkty nejsou v sou-
časné době nezbytnými pro
většinu spotřebitelů v České
republice. Rovněž Češi, kteří 

v současné době kupují BIO
produkty, je nepovažují za nez-
bytnou součást života a roz-
hodně by kvůli nim nebyli
ochotni měnit obchod, ve kte-
rém obvykle nakupují. Největší
otevřenost k BIO životnímu
stylu je v Evropě mezi Dány 
a Rakušany, kteří jsou ochotni
kvůli nepřítomnosti produktů 
v obchodě dokonce změnit
obchod, kde obvykle nakupují.
Češi nejčastěji nakupují mléč-
né BIO výrobky jako jogurty,
jogurtová mléka apod. Ty jsou 
s poměrně velkým odstupem
následovány nákupem ovoce 

Zámecký minipivovar v Ostra-
vě Zábřehu si rychle získává
pověst pivovaru, kde si s pivem
a pivními speciály doslova
hrají. Pohankové pivo je 
v dalším z počinů Vrchního
sládka Ing. Václava Barona.
„Troufám si tvrdit, že se nám
znovu podařilo uvařit pivo s vý-
jimečnými vlastnostmi. Jde 
o pivo 9°, tedy velice lehké, my
říkáme doslova „fittnes“ pivo.
Díky tomu je to také nápoj
ideální pro horké letní dny,
třeba i nápoj pro cyklisty, kteří
k nám na zámek v Ostravě
Zábřehu na své trase často
zavítají,“ vysvětluje sládek
Václav Baron. 
Tradiční surovinu, slad, ten-
tokrát nahradila pohanka, která
se k nám ze střední Asie dostala
nájezdy Tatarů. Ti byli nazý-
váni pohany, proto pohanka. 
V našich zemích byla oblíbe-
nou potravinou již v 16. století.
„Pohankové pivo bylo pro mne
velká výzva. Vyzkoušet nepro-
bádané je vždy lákavé, platí to 
i v našem řemesle. Pohankové
pivo se ve velice malých obje-
mech vyrábí například v Ně-
mecku, nebo v Anglii. My jsme

u nás první,“ říká sládek Václav
Baron. Přitom cesta od nápadu
k samotné realizaci nebyla po-
dle něj složitá. Technologický
proces je totožný s tradiční
výrobou ležáku. „Trpělivost
bylo třeba mít při takzvaném
scezování. Pohanka potřebuje
čas. Zpracování dvou várek 
o objemu 800 litrů Pohanko-
vého piva tak trvalo téměř 48
hodin,“ dodává Václav Baron.
Nefiltrované pivo má proto
také výrazné zdravotní účinky.
„K chuti určitě přijde všem,
kteří bojují s rozšířeným civi-
lizačním hendikepem a tím je
celiakie, tedy vrozená alergie na
obilnou bílkovinu, lepek.“
dodává Václav Baron. Pohan-
kové pivo ze Zámeckého mini-
pivovaru je tak prvním pivem
svého druhu uvařeným v České
republice.                   
Unikátní 9° Pohankové „fit-
tnes“ pivo je na čepu od konce
června 2008. 
V Zámeckém minipivovaru 
v Ostravě Zábřehu úspěšně
pokračují v tradici vaření
pivních speciálů. Svatováclav-
ský polotmavý ležák, tmavá
Mikulášská čtrnáctka, Vánoční

Pokračování ze str. 7

Pohankové pivo
− unikátní speciál ze Zámeckého minipivovaru 

a zeleniny či ovocnými nápoji 
a džusy. Tři z deseti respon-
dentů, kteří nakupují BIO pro-
dukty, si také kupují maso 
a drůbež (včetně vajec) s BIO
proveniencí.
Na druhou stranu je vidět, že
kdyby nebyla cena BIO potra-
vin tak vysoká, tak by je čeští
spotřebitelé přijímali v daleko
větší míře. Téměř dvě třetiny
respondentů vnímají, že eko-
logické zemědělství je mnohem
šetrnější k životnímu prostředí.
Mnozí (55 %) také vnímají, že
jsou BIO produkty o mnoho
zdravější a více než polovina

dotázaných také souhlasila 
s tím, že konzumací BIO po-
travin nedostávají do těla pesti-
cidy či jiné toxické látky.
Třetina lidí by také uvítala,
kdyby řetězce nabízely širší
paletu BIO produktů. Větší
část si také myslí, že BIO
potraviny nejsou pouze mód-
ním výstřel-kem.

Zdroj: Shopper Trends 2008 /
Nákupní zvyklosti a preference

2008, ACNielsen Czech
Republic

polotmavé,  Medová 14ka či
májová - Poledníková šestnác-
tka, které doplňují stálou
nabídku 11° piva Pikard, to je
bilance za necelý rok jeho
působení. „Jsem přesvědčen 
o tom, že jdeme správnou ces-
tou,“ tvrdí manažer zábřež-
ského zámku Radovan Koudel-
ka a dodává: „Zájem o pro-
dukci minipivovarů v České
republice rychle roste. Lidé ve

spojení s gastronomií, kam
ochutnávka piva patří, chtějí
velmi často něco výjimečného.
To nás neustále pohání k vy-
mýšlení pivních zvláštností“. 
S ohledem na chystanou další
várku speciálních piv plánují 
v zábřežském minipivovaru
rozšíření kapacity pivních
tanků.  

Připravila: Petra Macháčková
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N o v é  p r o d u k t y  n a  t r h u

Kategorie:
eko a bio čisticí prostředek
Balení: 0,5 l
Trvanlivost: 24 měsíců
Zvláštnosti: Ekologický přípravek
pro dokonale čisté nádobí. Bez
přidaných vonných esencí. Účinně
rozpouští mastnou špínu a zaschlé
zbytky jídla. Zároveň je jemný 
k pokožce rukou. Vhodné pro
alergickou a velmi citlivou
pokožku. Certifikováno ECO
GARANTIE.
Doporučená MO cena: 89 Kč
Výrobce: AlmaWin Reinigungs-
konzentrate GmbH, Německo
Distribuce:
Natures Care CZ s.r.o.
Hlavní 15, 768 04 Střílky
tel.: 773 628872 (773 NATURA)
objednavky@naturescare.cz,
www.Almawin.cz

Noblesa z Provence
Kategorie: Přírodní ručně vyrábě-
ný parfém, výroba klasickou
technologií
Balení: 60 ml
Trvanlivost: 36 měsíců
Zvláštnosti: Nejjemnější levandule
dává nádhernou čerstvou notu pod-
trženou osvěžující chutí šalvěje 
a tymiánu. Základ parfému tvoří
dřevitá, kořeněná vůně devaterníku
a ambry. Společně tak vytvářejí
rafinovanou svěží kompozici.
Ruční, zcela přírodní technologie
výroby podle postupů ze 17. století.

Doporučená MO cena: 1570 Kč

Výrobce: Florascent
duftmanufaktur LTD, Německo

AQUA AROMATICA - Levandule

Distribuce:
Natures Care CZ s.r.o.
Hlavní 15, 768 04 Střílky
tel.: 773 628872 (773 NATURA)
objednavky@naturescare.cz

KLAR Prostředek na nádobí pro citlivou pleť
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Vzdělání:
Vysoká škola zemědělská Brno, fakulta agronomická, 
obor: fytotechnika

Ocenění:
1996: Držitel Bartákova hrnce - nejlepší český ekozemědělec
roku 1996 

Zaměstnání:
Agronom státního statku Hanušovice a hlavní agronom státního
statku Staré Město pod Sněžníkem
1989: Zakladatel jedné ze tří prvních ekofarem Československu
1990: Zakladatel Svazu PRO-BIO v Šumperku, první pěstitel,

propagátor a zpracovatel pšenice špaldy.
1992-2008: Zakladatel a ředitel PRO-BIO, obchodní

společnosti s r. o. 
1994: První mlýnský zpracovatel bio špaldy, bio pohanky 

a dalších mlýnských produktů
2003: Zakladatel dceřiné společnosti Agrisen 

(100 ha, chov 300 ks ovcí a koz)

Koníčky:
Fotografování, cestování, sport (běžky, kolo, tenis)

Vedení firmy:
Jako ředitel společnosti - chod firmy, výkup produkce, výroba,
kontrola jakosti
Společník: Ing. Karel Matěj (obchodní a marketingový ředitel)
Počet zaměstnanců: 80
Sortiment: 900 položek v bio kvalitě, z toho 200 pod vlastní
značkou BIOHARMONIE a BIOLINIE
Zaměření: speciální mlýnské výrobky, originální směsi na pří-
pravu hotových jídel (pohanková polévka, jahelník, houbové
špaldoto atp.)
Nejprodávanější výrobky: celozrnné mouky, pohankové
výrobky, instantní špaldové kafe 
Oceněné výrobky:
1997: Držitel ocenění „Zlatý klas“ za špaldový program, Země
Živitelka České Budějovice
2007: čestné uznání „Nejoblíbenější biopotravina roku 2006“
pro řadu polotovarů BIOLINIE
Distribuce: velkoobchody, maloobchody (specializované
prodejny, sítě maloobchodních řetězců), zásilkový obchod,
přímá distribuce

Ekologické zemědělství očima Martina Hutaře:
„Ekologické zemědělství je hledání cesty jak to jde a ne, jak to
nejde. Je to moje celoživotní filosofie, jejímž základem je
respektování přírody.“
„Rada pro spotřebitele: učte se vařit, zkoušejte a hledejte ty nej-
kvalitnější suroviny. Věřím, že většina z nich budou biopro-
dukty.“

Ing. Martin Hutař
Ředitel PRO-BIO, obchodní společnost s r. o.
www.probio.cz

Osobnost měsíce Co děláte? Jak byste charakte-
rizoval Vaše podnikání?
S klidným svědomím mohu ří-
ci, že naše firma je prvním
zpracovatelem a výrobcem bio-
potravin v ČR. Později se vý-
razně rozšířila obchodní čin-
nost ve stejném oboru a po-
stupně se přidávaly prodej osiv
a zemědělská výroba.
Jak jste se stal tím, čím jste
teď, včetně toho proč a kdy
jste začal žít bio?
Žít bio zní hodně sprofanovaně!
Bohužel v reklamě se musí pře-
hánět. Já říkám, stačí respekto-
vat přírodu a žít normálně. Pro
mne je ekologické zemědělství
životní filozofie, ze které vy-
cházím celý život. S přibýva-
jícím věkem se mi vše jaksi
„propojilo“, konkrétně to bylo
dávno od mládí, zájmem o pří-
rodu, aktivity v ochraně příro-
dy, zemědělské vzdělání a pře-
devším praxe v zemědělské
velkovýrobě.
Principy ekologického země-
dělství - proč jsou důležité,
proč na nich záleží?
Učitelé na zemědělských ško-
lách mě naučili chápat podstatu
přírodního i společenského dě-
ní. Naučili mě hledat logiku 
a souvislosti vycházející z pří-
rodních zákonů. K přírodě
(půdě, rostlinám, zvířatům) se
musíme chovat slušně, chápat
jejich potřeby a naplňovat je. 
Co je Váš největší úspěch?
Když jsem před 20ti lety začal
mluvit o ekologickém zeměděl-
ství, všichni mě měli za blázna
a ti nejhloupější snad i za ne-
přítele. Dnes jsou z některých
také ekozemědělci a jiní mi
dokonce závidí, v jakém oboru
podnikám.
Jakým směrem plánujete Váš
budoucí vývoj? Jaká je Vaše
vize?
V blízké budoucnosti se chce-
me věnovat zlepšení řízení 
a organizaci práce, vzdělávání 
a vytváření dobrých pracovních
i nepracovních podmínek pro
zaměstnance. 
Když byste začínal úplně
znovu, co byste změnil?
Asi bych vůbec nezačal.

Co bylo Vaší nejdůležitější
životní lekcí?
Pobyt v přírodě a na farmě, to
byla, je a bude ta nejlepší
zkušenost. Ale bylo i mnoho
jiných a z každé jsem si něco
odnesl.
Kdo nebo co je Vaší největší
inspirací?
Myslím, že to bylo několik lidí,
které jsem poznal během živo-
ta a kteří mi předali svoje
zkušenosti a moudrost.
Co je klíčem Vašeho úspěchu?
Asi vytrvalost a tvrdohlavost 
v tom, co děláme.
Co máte nejraději z toho, co
děláte?
Když s těmi „pravými“ země-
dělci chodíme po poli nebo
můžu stát ve mlýně a chlapům
seřizovat některé stroje.
Co Vás nenechá v noci spát?
Když na vás někdo udělá
podraz.
Jaká věc nejvíc zlepšila Váš
život?
Jestli myslíte skutečně „věc“,
tak je to můj nový fotoaparát.
Co je nejvíce frustrující na
tom, co děláte?
Řešit nebo nutit naše zaměst-
nance, aby naplňovali nes-
myslné výmysly úředníků.
Jak podle Vás může být
zlepšen trh s biopotravinami?
Je potřeba, aby se ustálil, aby
lidé kupovali bio na základě
vlastního přesvědčení, ale pře-
devším kulinářské a chuťové
kvality výrobků. 
Jak můžeme získat více lidí,
aby kupovali biopotraviny?
Mimo těch klasických mar-
ketingových „tahů“, je to dlou-
hodobá vývojová záležitost.
Co je hlavní výhodou žít bio?
Každý se musí o výhodě
přesvědčit. Vnitřní pocit a uspo-
kojení je asi ta největší výhoda.
Supermarkety - dobré či
špatné?
Je to realita. Když budu proti
nim bojovat, budu jako Don
Quijot. Spíše jde o to hledat 
i v obchodě jinou třeba i alter-
nativní cestu a nadchnout se
pro ni.

Pokračování na str. 12
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Co je největším ohrožením
pro to, co děláte?
Asi GMO - není to dostatečně
právně vymezeno a obtěžuje
nás ze všech stran. A hlavně je
za ním obrovské lobby, které
přesvědčuje laiky i odborníky,
že je to cesta i pro ekologické
zemědělství.
Co je na biopotravinách nej-
lepší?
Je to ten příběh, jak vznikají, co
to vše obnáší a samozřejmě
plná chuť, vůně, kvalita.
Jaké je Vaše oblíbené jídlo?
Ryby, brambory, rajčata - spou-
sty zeleniny. To nejdůležitější je
nápaditost, fantazie a kulinář-
ské umění, kvalitní suroviny 
- nejlépe biopotraviny (jak ří-
kají kulinářské celebrity).
Kdybych byl předsedou vlá-
dy, rád bych......
Propustit 70 % úředníků nejde,
takže bych to nemohl dělat.
Svět by byl lepším místem,
kdyby......
Bylo na světě o 70 % úředníků
méně.

Chtěl bych, aby se na mne
vzpomínalo, protože.....
Takové ambice nemám, ale
někdy mně to napadne. Třeba,
že se mnou někdy byla chvilku
sranda.
Kdy jste byl nejšťastnější?
Mně stačí, když jsem občas
šťastný, ale být jen jednou
nejšťastnější není nic moc.
Z čeho máte největší strach?
Z hodně věcí, ale raději na to
nemyslím. Včera jsem jel z
kopce hodně rychle na kole.

Jaké je Vaše oblíbené slovo?
Musím se někoho zeptat......jo,
zrovna mě kdosi říkal, že pro
mne je vše „logické“.
Co byste si vzal na opuštěný
ostrov?
Fotoaparát
Má zákazník vždy pravdu?
Bohudík,bohužel?!?....Spíš je
to umění obchodníka, aby
tomu tak vždy bylo.

Připravila: Petra Macháčková

Osobnost měsíce
Pokračování ze str. 11

Organizace a odborný garant:
Mgr. Tomáš Václavík − Green marketing

7. ročník soutěže

ČESKÁ 
BIOPOTRAVINA

ROKU

www.biopotravinaroku.cz

Vyhlašovatel soutěže:
Potravinářská komora České republiky 

Spoluvyhlašovatel a odborná záštita:
PRO−BIO Svaz ekologických zemědělců

Mediální partneři:
Moderní obchod

Food Service
Bio Obchod

Více informací o soutěži 
a přihlašovací formulář na

ZAJÍMAVOSTI Z BIO SVĚTA

Austrálie
Austrálie zveřejnila čísla 
o biotrhu
Podle právě zveřejněné zprávy
„Australian Organic Market
Report 2008“ dosáhl vloni malo-
obchodní obrat s biopotravinami
(včetně dovozů) v Austrálii 345
milionů eur (8,5 mld Kč). Od
posledního průzkumu v roce
2004 tak spotřeba rostla tempen
přibližně 30 procent ročně.
Faremní produkce bioproduktů
ve stejném období vzrostla při-
bližně o 80 procent. 
Většina maloobchodníků dnes
nabízí více než 500 biopotravin
ve všech kategoriích. Čtyřicet
procent Australanů kupuje
biopotraviny alespoň příleži-
tostně. 
S 11 988 044 hektary má Austrá-
lie největší plochu ekologického
zemědělství na světě, většina 

z ní je využívana jako exten-
zivní pastviny.  
V roce 2007 dosáhl celkový po-
čet ekologických podnikatelů,
tedy zemědělců, zpracovatelů 
i obchodníků, 2 750.  Téměř tři
čtvrtina z nich jsou ekologičtí
zemědělci, ovšem ti tvoří jen asi
1,5 - 1,8 % ze všem austral-
ských zemědělců. 

Evropa
Spotřeba biopotravin vloni
dále rostla
Podle informací německé agen-
tury ZMP rostla vloni spotřeba
biopotravin nejenom v Němec-
ku, ale ve všech evropských
zemích, a to často v dvoucifer-
ných hodnotách.  
Německo bylo v roce 2007 
s 5,45 mil. eur (136 mld Kč) 

Pokračování na str. 14
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ZAJÍMAVOSTI Z BIO SVĚTA

a podílem na celkové spotřebě
potravin ve výši 3 procent
největším a pro mnoho importérů
nejvyhledávanějších evropským
trhem s biopotravinami.
Pouze český biotrh (+ 70 %) 
a skandinávské země Dánsko 
(+ 22 %) a Švédsko (+ 26 %)
měli vloni vyšší růst než Ně-
mecko. Za výrazným loňským
růstem obratů je nutno vidět
nejen rostoucí spotřebu, ale také
poměrně značný nárůst cen. 
V 15 starých zemích EU hrají na
trhu hlavní roli maloobchodní
řetězce, kde se prodá více než 50
procent všech biopotravin. Ze-
jména ve Švédsku, Norsku, Fin-
sku, Dánsku, Rakousku a Velké
Británii mají řetězce největší
podíl na maloobchodních trž-
bách. Naproti tomu ve Francii,
Německu, Itálii a Nizozemí mají
stále značný podíl na trhu spe-
cializované bioprodejny. 
Ačkoli se podíl bioprodejen 
v Německu dlouhodobě snižuje,
z 31 procentního podílu v roce
1997 na 23 procent vloni, fi-
nanční obrat za stejné období
vzrostl z 460 milionů eur na 1,3
miliardy. 
Ve Francii, Rakousku, Němec-
ku, Belgii, Švýcarsku, Dánsku,
Itálii, Nizozemí, Velké Británii 
a Švédsku jsou tržní struktury
značně rozvinuté a trh tam roste
již více než 15 let. Biopotraviny
lze koupit ve velkém výběru 
v podstatě kdekoli. 
Naproti tomu je biotrh ve výcho-
doevropských zemích, Španěl-
sku, Portugalsku a Řecku teprve
v plenkách a velká část tamní
produkce je určena na vývoz. Ve
většině zemí se trh nejdříve
rozvíjí v prodejnách zdravé vý-
živy, posléze nastupují mezi-
národní maloobchodní řetězce,
které rozšiřují nabídku převážně
dovozovými biopotravinami. Li-
dé biopotraviny kvůli vyšším ce-
nám akceptují pomalu. 

Zdroj: ZMP GmbH

Dánsko
Biocertifikace restaurací
Do nedávné doby byly dánské
restaurace a cateringové firmy

používající biopotraviny kon-
trolovány dle nařízení ES
2092/1991 jako výrobci biopo-
travin. Dánové ovšem zjistili, že
předpisy pro výrobce nejsou 
v gastronomických zařízeních
dobře uplatnitelné, zejména 
z pohledu nároků na doku-
mentaci postupů. Nové nařízení
EU umožní restaurace a cate-
ringové firmy kontrolovat mno-
hem efektivněji. 
Dánská státní agentura pro
potraviny nyní vytvořila návrh
nového právního předpisu, který
by umožnil restauracím a cate-
ringovým firmám ucházet se 
o bronzový, stříbrný a zlatý titul,
podle podílu biopotravin v při-
pravovaných jídlech. Pro dosa-
žení bronzové úrovně by muselo
být 20 až 40 procent surovin 
z ekologického zemědělství, pro
stříbrnou úroveň 50 až 95 pro-
cent, a pokud by restaurace pou-
žívala více než 95 procent bio-
surovin, mohla by se chlubit zla-
tou značkou. 
Podobný systém již nějakou
dobu používá Finsko. 

Zdroj: Organic Standard

Dánský řetězech podporuje
konverzi na biozemědělství  
Dánský maloobchodní řetězec
SuperBrugsen věnoval veškerý
zisk z prodeje biopotravin v je-
den květnový den na poskytnutí
poradenské činnosti pro země-
dělce. Suma ve výši 50 000 eur
byla předána Národnímu eko-
logickému svazu na poradenství
pro zemědělce, uvažující o pře-
chodu na ekologické hospo-
daření. Prodej biopotravin v in-
kriminovaný den vzrostl oproti
loňsku o 19 procent.
Dar bude použit na tzv. konverzní
prohlídku, při které poradce
společně se zemědělcem zhod-
notí farmu od A do Z, aby měl
zemědělec představu, jak by jeho
farma fungovala jako udržitelné
ekologické hospodářství.

Německo
Přírodní kosmetika 
v drogeriích
Trh s biopotravinami a přírodní
kosmetikou se v Německu v po- Pokračování na str. 15

Pokračování ze str. 12

sledních letech a měsících
výrazně mění. Konvenční malo-
obchod pochopil, že tyto kate-
gorie mají obrovský potenciál do
budoucna a rychle je adoptoval. 
Kontrolovanou přírodní kos-
metiku nyní nabízí většina malo-
obchodníků, včetně diskontů,
dokonce pod vlastními znač-
kami. Také drogistické řetězce
nyní řadí přírodní kosmetiku 
k nejdůležitějším kategoriím.
Dm drogerie nabízí přírodní kos-
metiku vlastí značky alverde a
také značku Weleda a Lavera již
také v České republice. 
K nepřesvědčivému důkazu
průniku přírodní kosmetiky do
konvečního maloobchodu patří
jistě německý drogistický ře-
tězec Budnikowski. Tento řetě-
zec drogerií v Hamburku a okolí
nabízí v některých svých filiál-
kách výběr více než 500 pro-
duktů přírodní kosmetiky od
všech nejznámějších výrobců 
a značek. 
Také prodejny zdravé výživy,
tak zvané Reformhausy, výraz-
ně rozšiřují nabídku kontrolo-
vané přírodní kosmetiky. Na
obrázku prodejna Engelhard 
v Hamburku, která má kromě
široké nabídky také vlastní kos-
metické studio. 

O rozšířené nabídce v diskont-
ním řetězci Aldi se zmiňujeme 
v samostatném článku níže. 

tv
Prodej biopotravin 
v Německu vloni rostl 
o 15 procent
Růst prodejů biopotravin se
vloni v Německu nezastavil 
a vzrostl o 700 milionů eur, tedy
15 procent, na celkový objem
5,3 miliardy eur. Téměř 79 pro-
cent z obratů bylo uskutečněno
přes konvenční maloobchod. 
Potvrdil se trend z minulých let,
kdy se prodeje přesouvají do
konvečních maloobchodních

formátů. Supermarkety měly
vloni podíl 53 procent (+4 %),
bioprodejny 22 % (-1 %), prodej
z farmy 10 procent (-1 %), 
řemeslníci jako pekaři a řezníci
5 procent (+/- 0), prodejny
zdravé výživy 4 procenta (-1 %)
a ostatní 6 procent (-1 %). 
V absolutních číslech se prodej
v konvenčích řetězcích zvýšil 
z 2,25 na 2,8 miliardy eur a pro-
dej v bioprodejnách vzrostl 
z 1,08 miliardy eur na 1,18 mi-
liardy eur. 

www.oekolandbau.de

Nákup biozeleniny letos
klesl
Za první půlrok 2008 se v Ně-
mecku prodalo o 10 procent
méně biozeleniny než za stejné
období v minulém roce. Obrat 
s německou biozeleniou klesl 
o 6 procent, obrat dovozové
zeleniny klesl o 13 procent. 
Prodeje poklesly zejména z dů-
vodů užšího sortimentu v dis-
kontech, které snížily dovoz
biozeleniny z Itálie. Dalším
důvodem byla letos nižší úroda
mrkve. Mrkev patří k nejprodá-
vanější biozelenině vůbec, na
celkovém obratu se podílí více
než polovinou. Pokles se
dotknul všech druhů zeleniny
kromě rajčat, okurek a papriky. 
Podíl biozeleniny na celkové
spotřebě zeleniny v Německu
dosáhl mezi lednem a červenem
letošního roku 4,6 procent, což
je o 0,7 procenta méně než 
v prvním pololetí 2006. Domácí
biozelenina se na obratu podílela
47 procenty, což je o 2 procenta
více než v roce 2006. 

Zdroj: ZMP

Aldi spustil novou
ekologickou ofenzívu
Když německý maloobchodní
řetězec Aldi-Süd v polovině
srpna 2008 bez jakékoli
reklamy začal nabízet ve svém
letáku trička z biobavlny za 6,99
euro, jeho konkurenti zpo-
zorněli. Když se však 25. srpna
v prodej-nách Aldi objevili
akční letáky, obsahující deset
stran zlevně-ných biopotravin,
přírodní kosmetiky a Fair Trade
výrobků, bylo všem jasné, že
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Aldi spustil ekologickou ofen-
zívu.  
Biopotraviny se v konvenčním
maloobchodě nabízejí již delší
dobu. Zejména REWE Edeka 
v posledních dvou letech svůj
sortiment výrazně rozšířili. Nyní
přichází na řadu Aldi.  
Ceny nabízených biopotravin
jsou přibližně o 25 procent nižší
než v bioprodejnách, ceny pří-
rodní kosmetiky dokonce o 50
procent. Přestože ceny nejsou
vše, mají výrazný vliv na cho-
vání zákazníků. 
Kontrolovaná přírodní kosme-
tika vlastní značky Lacura se
může pyšnit známkou BDIH.
Obsahuje 17 výrobků, mezi nimi
krém na obličej, dva druhy
očních krémů, tři šampóny, spr-
chový gel a tělový balzám.   
Nejen značku bio, ale také Fair
Trade mají dva druhy kávy, které
se objevily v akční nabídce. Ta
kromě kávy obsahuje špaldovou
mouku, olivový olej, jablečný 
a pomerančový džus, párky 
v konzervě a bílé víno. 
Biosortiment nyní zahrnuje více
než 50 produktů přes všechny
kategorie, od trvanlivých, su-
chých potravin, přes vejce,
uzeniny, mléko až po nápoje 
a mražené zboží. K tomu je také
zařazováno sezónní zboží 
z oblasti ovoce a zeleniny, a vý-
robky od regionálních doda-
vatelů, jako čerstvé maso, plno-
tučné mléko,  měkké sýry a čer-
vené víno. 

Autor: Corinna Offeney, 
Bio-markt.info

Velká Británie
Tesco snižuje ceny
biopotravin
Maloobchodní řetězec Tesco
snížil ve svých britských prodej-
nách ceny některých čerstvých
biopotravin jako reakci na sní-
žené prodeje vzhledem k zhor-
šené ekonomické situaci v zemi.
Za posledních 12 týdnů se
prodej bioovoce snížil o 18 pro-
cent, biosálátu o 3 procenta 
a zeleniny o 1 procento. Podle
analýzy TNS poklesl prodej
biozeleniny u všech maloob-

chodníků za stejné období o 8,1
procenta. 
Tesco snížilo ceny bioproduktů 

o 15 až 20 procent. Biobrambo-
ry, biochřest, bioavokáda a bio-
papriky se nyní prodávají za
něco málo více než konvenční.
Podle zdrojů ze společnosti
Tesco jsou po redukci ceny něk-
terých populárních bioproduktů
na úrovni před 10 lety. Ke
snížení cen mohlo také dojít
díky velmi dobré domácí úrodě.
V loňském roce musela být řada
čerstvých bioproduktů do Tesca
dovážena, jelikož britští farmáři
přišli o téměř celou úrodu 
v rozsáhlých povodních. 

Manchester Evening News

Whole Foods vloni
hospodařil ve Velké Británii
se ztrátou 
Minulý červen otevřela společ-
nost Whole Foods Market na
Kensigton Street v Londýně
svoji první a největší prodejnu 
v Evropě. Rok poté společnost
oznámila, že její hospodaření ve
Velké Británii skončilo se ztrátou
13 milionů eur. Whole Foods v
Británii také provozuje 5 prode-
jen Fresh&Wild.
Přes tento nepříznivý výsledek
zdůraznil ředitel společnosti
John Mackey, že společnost
bude do roku 2011 ze ztráty
venku. Mezitím společnost při-
jala opatření, jak ztrátu snížit.
Bylo například rozhodnuto, že
jejich prodejna Fresh&Wild 
v Bristolu bude uzavřena. 
„V Kanadě jsme měli také ze
začátku ztrátu. Prodeje ovšem
rostly a zlepšovaly a dnes jsou
naše kanadské prodejny velmi
ziskové. A Británie nabízí ještě
větší příležitost než Kanada“,
komentoval výsledky Macay.  

Princ Charles kritizoval GMO
V rozhovoru pro Daily Tele-
graph řekl britský následník
trůnu, princ Charles, že masové
rozšíření geneticky upravených
plodin by znamenalo riziko
„největší světové ekologické
katastrofy“. Princ obvinil bio-
technologické firmy z provádění
„gigantického experimentu s pří-
rodou a celým lidstvem, které se
silně nedaří“. Princ dodal, že
spoléhání se na „gigantické kor-
porace“ při zásobování potravi-
nami by znamenalo „absolutní
neštěstí“. 

USA
Biozahrada před 
San Franciskou radnicí
Na prostranství před radnicí
kalifornského města San Fran-
cisko byla v červenci vysázena
biozahrada. Její název je Victory
Garden („Vítězná zahrada“) jako
odkaz na obdobné projekty
během čtyřicátých let v době
válečného nedostatku potravin.
Slavnostního otevření se zúčast-
nil také starosta San Franciska
Gavin Newsom, který řekl, že
výsadba Victory Garden před
jeho radnicí ukazuje odhodlání
radnice podporovat udržitelné
projekty. 
Podle Naomi Starkman z ame-
rické pobočky Slow Food, vět-
šina Američanů neví, jak jsou
pěstovány potraviny, které jedí.
S cílem pomoci lidem propojit
své jídlo s potřebami planey
Země, uspořádala pobočka Slow
Food o minulém víkendu tří-
denní slavnost Slow Food
Nation '08. Právě Victoria Gar-

den se stala centrem tohoto fe-
stivalu jídla. 
Veškerá produkce ze zahrady bu-
de darována lidem, kteří mají o-
mezený přístup k biopotravinám. 
Oddělení pro životní prostředí
městského úřadu v San Fran-
cisku se také zapojilo do pro-
jektu tím, že v pilotních projek-
tech podporuje pěstování bio-
produktů v opuštěných dvorech,
prolukách a na střechách domů. 

Střední Východ
MENOPE 2008 nabízí
průnik na trhy Středního
východu
V Dubajském World Trade Cen-
tre proběhne od 16. do 18.
listopadu 2008 šestý ročník
veletrhu Middle East Natural &
Organic Products Expo. Veletrh
podporuje Ministerstvo zdraví 
a Ministerstvo životního prostře-
dí a vody Spojených arabských
emirátů a IFOAM. 
Veletrh v Dubaji je ideálním
místem pro výrobce a obchod-
níky s biopotravinami jak před-
stavit své výrobky na rychle ros-
toucích trzích v Saudské Arábii,
SAE a Ománu. Očekává se více
než 300 vystavovatelů ze 40
zemí, kteří představí své vý-
robky v kategoriích byliny a ko-
ření, potraviny a nápoje, obilniny,
produkty zdravé výživy, doplňky
stravy, přírodní léky, látky a další.

Další informace na
www.globallinksdubai.com

Do sázení se také zapojil
starosta San Franciska

Gavin Newsom
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Název pozice, pracovního místa:
Název firmy:
Místo výkonu práce:
Typ pozice:
Charakteristika zaměstnavatele:
Náplň práce:

Požadujeme:

Nabízíme:

Web firmy/organizace:
Termín nástupu:
Kontaktní údaje:

Specialista/ka marketingu
PRO-BIO, obchodní společnost s r. o.
Staré Město pod Sněžníkem
Plný úvazek
Přední český výrobce a obchodník s biopotravinami.
Hlavní náplní práce je zajištění akcí na podporu prodeje, přípra-
va POS materiálů, vyhodnocení akcí, marketingová podpora při
zavádění novinek, organizace prezentačních akcí, analýza kon-
kurence, sledování trendů a zpětné vazby od zákazníků.
SŠ  nebo VŠ vzdělání ekonomického směru, zkušenosti v oblasti
marketingu, podpory prodeje nebo obchodu, orientace v oblasti
BIO výhodou, znalost práce na PC (Word, Excel), výborné
komunikační schopnosti, dobré analytické a organizační
schopnosti, pokročilá znalost AJ nebo NJ, řidičský průkaz sk. B
Perspektivní zaměstnání v dynamickém oboru, příležitost uplatnit
své vědomosti a zkušenosti, možnost dalšího vzdělávání, pomoc
při zajištění ubytování
www.probio.cz
Dle dohody
e-mail: lysakova@probio.cz, tel.: 583 301 968

Název pozice, pracovního místa:
Název firmy:
Místo výkonu práce:
Typ pozice:
Charakteristika zaměstnavatele:

Náplň práce:

Požadujeme:

Nabízíme:

Web firmy/organizace:
Termín nástupu:
Kontaktní údaje:

Pomocník na ekofarmě
Bemagro a.s.
382 91 Malonty 101, okres Český Krumlov
Plný úvazek
Akciová společnost Bemagro je ekologický podnik, který
zaměstnává 46 lidí. Hospodaří na 2 200 hektarech, ze kterých je
500 hektarů orné půdy. Hlavním produktem je mléko - 5 500 litrů
denně od 360 holštýnek. 
Zemědělství a příroda, půda, rostliny, malochovy zvířat - koně,
ovce, prasata, slepice apod., včely, zelenina, bylinky, spolupráce
se školami, celková prezentace ekologického zemědělství.
Potřebujeme člověka s chutí pracovat a dále se rozvíjet, s ekolo-
gickým cítěním. Důležitá je možnost přestěhování do naší oblas-
ti. Pomůžeme se zajištěním bydlení podle potřeb jednotlivce či
rodiny.
Nabízíme plat odpovídající pracovnímu výkonu a slušné
pracovní prostředí, odměny zaměstnanců Bemagro značně
překračují průměr v českém zemědělství.

Dle dohody
e-mail: Milos.knizek@quick.cz, tel. 377 824 938, 602 224 774

Název pozice, pracovního místa:
Název firmy:
Měsíční plat:
Místo výkonu práce:

Typ pozice:
Charakteristika zaměstnavatele:
Náplň práce:
Požadujeme:
Nabízíme:
Web firmy/organizace:
Termín nástupu:
Kontaktní údaje:

Prodavačka - pokladní
PRAMEN-BRNĚNKA, spol. s. r. o.
Až 16 000 Kč
7 prodejen: Purkyňova 35d, nám.Míru 1, Cihlářská 24, Lidická 1,
Slovinská 1, Vaňkovo nám 1, Libušina třída
Hlavní pracovní poměr
Maloobchodní síť prodejen potravin
Prodej + doplňování
Orientaci v bio produktech
Možnost zaučení, stravenky pro zaměstnance 
www.brnenka.cz
Ihned
e-mail: purkynova@brnenka.cz, tel.: 515 538 838

ZPRÁVY
v kostce

Konec Monsanta, jak
jsme jej znali? 20. srpna řekl
Hugh Grant, předseda před-
stavenstva a ředitel společnosti
Monsanto, v rozhlasovém roz-
hovoru, že kupuje biopotraviny.  

„Sdělení ministru ži-
votního prostředí Velké Bri-
tánie panu Philu Woolasovi,
který chce důkaz o tom, že
GMO je katastrofa: společnost
Monsanto, která má nyní 
v podstatě monopol na prodej
veškerých transgenních osiva
sójy, bavlny a kukuřice, právě
oznámila rekordní zisky, v do-
bě, kdy je svět v ekonomické
krizi. Přesto to společnost
Monsanto nezastavilo před
zasláním dopisu americkým
zemědělcům, ve kterém jim
oznamuje, že „výzvy trhu“ ji
„donutily“ zvýšit ceny svých
herbicidů o více než 50 % 
a ceny semen kukuřice a sóji 
o 35 %. Dvanáct států a 35 far-
mářů a občanských iniciativ
volá po prošetření postupů
Monsanto". 
Eco Soundings, The Guardian

Society (20.8.)

Jamie Oliver, televizní
šéfkuchař a aktivní bojovník za
práva zvířat, s radostí přijal
oznámení britského řetězce
Sainsbury's o tom, že přestává
prodávat kuřata z bateriových
chovů.  

Podle zprávy UBS
Fisheries Centre v kanadském
Vancouvre se ročně na světě
spotřebuje 14 milionů tun
jedlých, divoce žijících ryb na
krmení hospodářských zvířat,
zejména prasat a kuřat. Je to
více než 6 krát větší množství,
než kolik ryb sní ročně všichni
Američané. Mezi ryby, který-
mi se krmí zvířata, patří jedlé
sardele, sardinky, makrely 
a herinci. Ryby se melou do

Pokračování na str. 17
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ZPRÁVY
v kostce

levné rybí moučky a jsou
prodávány jako krmení pro
zvířata. Jinými slovy, zdroj
bílkovin je skrmován zvířaty 
s přibližně 90 procentní ztrátou
energie.  

„Řešením není snížit
cenu ropy, ale naopak, zvýšit ji
ještě více, aby byla zlomena
naše závislost.“ 
Dánský ministerský předseda
Anders Fogh Rasmussen vy-
světlující, jak by měly USA
vyřešit svoji energetickou krizi. 

The New York Times, 
10. srpna 2008

Název pozice, pracovního místa:
Název firmy, organizace:
Měsíční plat:
Místo výkonu práce:
Typ pozice:
Charakteristika zaměstnavatele:

Náplň práce:

Požadujeme:

Nabízíme:

Web firmy/organizace:
Termín nástupu:
Kontaktní údaje:

Obchodní zástupce
Fair Trade Centrum s. r. o.
Základ + provize z podeje (dohodou)
ČR (mimo Prahu a Brno)
Plný úvazek
Největší velkoobchod s Fair trade výrobky (převážná část v bio-
kvalitě), distributor známých evropských značek z oboru se sí-
dlem ve Znojmě. Firma má hraničního partnera a 6 zaměstnan-
ců. Má síť 250 odběratelů v celé ČR.
Navazování obchodní spolupráce s novými zákazníky a udržo-
vání kontaktu se stávajícími zákazníky (možnost převzetí kmenu
zákazníků), účast na veletrzích a krátké cesty do zahraničí.
Aktivní obchodní přístup k zákazníkům, spolehlivost, flexibilitu 
a chuť cestovat.
Práci v dynamicky se rozvíjejícím oboru, který si upevňuje
pozici na českém trhu. Nabízené zboží je vysoce kvalitní, máme
širokou nabídku potravin a řemesel s možností oslovit různé
druhy obchodů. Pro výkon činnosti poskytneme osobní auto 
a mobilní telefon. Uchazeč může být z celé ČR.
www.fairtradecentrum.cz
Leden 2009
e-mail: sladek@ftcentrum.cz, tel. 731 506 432

Bio kariéra

Zprávy z výzkumu

BIOAKADEMIE 2008
představí nové poznatky
vědy a výzkumu 
v ekologickém zemědělství
Ve dnech od 3. do 5. září se
koná v Lednici na Moravě
osmý ročník mezinárodní kon-
ference BIOAKADEMIE 2008.
Hlavním tématem Evropské
akademie ekologického země-
dělství jsou „Nové poznatky
vědy a výzkumu - inovace 
v ekologickém zemědělství“.
Akce probíhá za účasti svě-
tových představitelů ekozemě-
dělského hnutí. Současně s od-
borným programem je poprvé 
v historii Bioakademie para-
lelně organizována také vědec-
ká konference.
Tradičním programem Bioaka-
demie je prezentace nejaktuál-
nějších témat z oblasti ekolo-
gického zemědělství formou
praktických přednášek, které
budou letos zaměřeny zejména
na oblast tržní produkce s ohle-
dem na rozvoj místního pěs-
tování, trhu i zpracování 
a zajištění kvality biopotravin.
Nové přístupy v pěstování
obilovin a výzkumu kultivarů 

a ochraně a výživě rostlin při-
blíží účastníkům vědecká kon-
ference, letos poprvé zařazena
jako součást Bioakademie. Tří-
denní program uzavírají oblí-
bené exkurze do ekologicky
hospodařících podniků v České
republice, Slovensku a Rakou-
sku.
Významným přínosem Bioaka-
demie je výměna informací 
a kontakty mezi odborníky ze
zemí východní a západní Ev-
ropy a neformální diskuze ze-
mědělců, vědeckých i výzkum-
ných pracovníků a dalších
odborníků z oboru ekologic-
kého zemědělství a biopotravin,
kteří sem přijíždějí z celého
světa. 
Mezi renomovanými účastníky
konference budou letos:
Persy Schmeiser - nositel ceny
Mahatma Gandhi Award 2000
a laureát alternativní Nobelovy
ceny za rok 2007 (Right Liveli-
hood Award) za ochranu biodi-
verzity a dlouhodobé hájení
práv drobných farmářů
Francis Blake - prezident
IFOAM EU a předseda britské
SOIL ASSOCIATION, jed-
noho z nejvýznamnějších svazů
ekologického zemědělství
Bernward Geier - bývalý

dlouholetý ředitel světové aso-
ciace ekologického zemědělství
IFOAM, celosvětově význam-
ná osobnost ekozemědělského
hnutí. 
Urs Niggli - ředitel FiBL,
prestižního švýcarského vý-
zkumného ústavu pro ekolo-
gické zemědělství, a autor mno-
ha vědeckých publikací o EZ.
Bioakademie se pravidelně
účastní představitelé meziná-
rodních a národních organizací
ekologického zemědělství z té-
měř dvaceti zemí Evropy, zá-
stupci Evropské komise a mi-
nisterstev zemědělství, životní-
ho prostředí a zdravotnictví 
z ČR, Slovenska a Rakouska.
Bioakademie probíhá pod zášti-
tou IFOAM EU, Ministerstva
životního prostředí ČR a Mini-
sterstva zemědělství ČR.
Hlavními organizátory Bioaka-
demie je PRO-BIO Svaz eko-
logických zemědělců a Bioin-
stitut ve spolupráci s BIO Aus-
tria, za odborné spolupráce
FiBL a UP Olomouc. Akce se
koná s finančním přispěním
Ministerstva zemědělství ČR,
Ministerstva životního prostře-
dí ČR, Ministerstva zeměděl-
ství a lesnictví, životního pro-
středí a vodního hospodářství

Rakouska a Ministerstva země-
dělství Slovenska. Hlavními
sponzory jsou společnosti „Ja!
Natürlich Naturprodukte“ 
a Dolnorakouská pojišťovna. 
Bioakademie je určena zájem-
cům z řad české a zahraniční
odborné veřejnosti, zájemcům
o ekologické zemědělství 
a biopotraviny, zemědělcům,
výrobcům, prodejcům, porad-
cům, zástupcům oborových
organizací a státní správy.
Akce, tradičně pořádaná v ma-
lebném prostředí Lednicko-
Valtického areálu, se letos
poprvé koná v září.

Hromadění pesticidů
může ohrožovat zdraví
včel
Včely pilně nosí do úlů pyl 
a nektar, ale spolu s nimi také
širokou paletu pesticidů, tvrdí
vědci z Pennsylvánské státní
univerzity. Přidáme-li k pesti-
cidům, které jsou již přítomné
ve včelím vosku, navíc pravi-
delný přísun zvnějšku, je těžké
přesně zhodnotit dopad na
zdraví včel. Zdá se však, že
nově vyzkoušený přístup
umožní alespoň snížit konta-
minaci vosku. 

Pokračování na str. 18

17 Září 2008

Bio Obchod



Bio Obchod

Září  2008        18

Zprávy z výzkumu
Pokračování ze str. 17

EKOLOGICKÉ ZEMĚDĚLSTVÍ VE SVĚTĚ
Růst ekologického
zemědělství v Německu je
zřetelně nad úrovní
minulých let 
V roce 2007 došlo v Německu
k nárůstu ekologicky obhospo-
dařované plochy o 4,8 procenta
(2006: 2,3 procenta) a počet
ekologicky hospodařících ze-
mědělských podniků se zvýšil
o 6,5 procenta (2006: 3,2 pro-
centa). Celkový počet podniků
činných v  biosektoru (země-
dělci, zpracovatelé, dovozci,
obchodníci) se vloni meziročně
zvýšil o 11,9 procenta na
celkem 26 820 podniků (2006:
růst o 8,8 procenta). 
Údaje vyplývají z Německé

roční zprávy o ekologickém
zemědělství pro rok 2007. 
Podle zprávy bylo v Německu
dle nařízení EU pro ekologického
zemědělství na konci roku 2007
obhospodařováno 865 336 ha
zemědělské užitné plochy s cel-
kem 18 703 provozovnami.
Počet zemědělských biopod-
niků oproti předchozímu roku
vzrostl o 1 146 a obhospodařo-
vaná plocha o 39 797 ha. Podíl
ekologických podniků na
celkovém počtu  zemědělských
podniků stoupl v roce 2007 na
5,04 procenta (2006: 4,6 pro-
centa), podíl na celkové
zemědělské užitné ploše na 5,1
procenta (2006: 4,9 procenta). 
Silný růst ve výši 24 procent

oproti předchozímu roku byl
také zaznamenám u zpracova-
telských podniků. Počet eko-
logicky hospodařících podniků,
které si díky vlastnímu zpra-
cování výrobků nalezly nové
pole působnosti a tím pružně
reagovaly na rostoucí pop-
távku,  se oproti minulému ro-
ku zvýšil o 7,4 procenta. Počet
podniků, které biovýrobky jak
zpracovávají tak dovážejí,
vzrostl vloni o 20 procent. 

Egypt
Siwa Organic: biopotraviny
z egyptské oázy
Kritici ekologického zeměděl-
ství často argumentují tím, že
životní prostředí je tak zne-
čištěné a půda tak chemizova-
ná, že je prakticky nemožné
vypěstovat chemicky čisté
biopotraviny. Již proto je zají-
mavé navštívit místo, které díky
odlehlosti a odloučenosti neza-
sáhl průmysl ani intenzivní
zemědělství. Dalo by se říci, že
se zde pěstují bioprodukty od-
nepaměti, avšak nyní s biocerti-
fikátem.
Pouštní oáza Siwa se svými
majestátními skalními útvary,
svěžími háji a oslnivými sol-
nými jezery se během věků
příliš nezměnila. Tato největší 
a nejznámější oáza v Egyptě je
jednou z posledních nedotče-
ných oáz na světě.
Oáza se rozkládá asi 70 km
východně od libyjské hranice 
v úrodné proláklině přibližně
15 metrů pod hladinou moře.
Jedinečné životní prostředí
tvoří skalnaté pahorky, písečné
duny a solná jezera. Pramení
zde více než 230 sladkovod-
ních minerálních pramenů
napájených Núbijskou pískov-
covou zvodní a oáza oplývá
rozmanitou flórou i faunou.
Díky izolaci od okolního světa
zde zůstaly zachovány nejen
panenské životní prostředí 

a prastaré historické památky,
ale také jedinečné tisícileté kul-
turní tradice původního berber-
ského obyvatelstva. Jedná se 
o vlastní jazyk, dialekt berber-
štiny, unikátní zvyky a stavby 
z hliněných vepřovic a kamenů.
Úrodná půda a hojnost slad-
kovodních pramenů tvoří vý-
borné přírodní podmínky pro
zemědělství. V oáze
nalezneme svěží sady a háje,
ve kterých rostou pomeranče,
citróny, gra-nátová jablka,
limetky a meruň-ky. Daří se
zde různým druhům zeleniny,
bylinek i koření, na-příklad
ibišku a mátě. Hlavní-mi plod-
inami jsou však datle 
a olivy. Farmáři v oáze použí-
vají tradiční zemědělské pos-
tupy ověřené staletími a vyhý-
bají se chemickým hnojivům,
herbicidům a pesticidům. 
Organizace EQI (Environmen-
tal Quality International) je
soukromá poradenská společ-
nost založená roku 1981 
v Egyptě. Zabývá se poraden-
stvím v otázkách životního
prostředí a udržitelného roz-
voje a investuje do vlastních
projektů, které mají za cíl
zlepšit finanční situaci míst-
ního obyvatelstva a zároveň
uchovat přírodní zdroje a míst-
ní tradice. Od roku 1997 začala
EQI investovat finanční pro-
středky v oáze. Prvním poči-
nem bylo vybudování ekolo-
gického ubytování pro cesto-
vatele Adrere Amellal. Světový
věhlas, který si tento hotel
vydobyl, podnítil EQI k roz-
šíření činnosti v oáze. Byla
navázána úzká spolupráce 
s místními farmáři, zaměřená
na podporu ekologického ze-
mědělství a na pomoc s prode-
jem zboží za spravedlivé ceny
na místním i světovém trhu.
Tak vznikla značka Siwa
Organic, pod kterou se prodá-

Výzkumníci analyzovali vzor-
ky pylu, larev, dospělých včel 
a vosku a výsledky prezento-
vali na 236. setkání Americké
chemické společnosti ve Fila-
delfii. Výsledky ukazují bez-
precedentní úroveň pesticidů
fluvalinátu a coumaphosu po-
užívaných k hubení roztočů
způsobujících varroázu - a to
jak v plástech, tak ve voskové
základně. Byla rovněž zjištěna
nižší hladina 70 dalších pesti-
cidů a jejich metabolitů obsa-
žených v pylu a tělech včel. 
„Všichni předpokládali, že ve
vosku budou akaricidy (che-
mikálie používané proti roz-
točům způsobujícím varroázu),
protože vosk je při tvorbě úlu
recyklován,“ říká členka vý-
zkumného týmu Maryann Fra-
zierová. „Ale byli jsme šoko-
váni, jaká množství těchto pes-
ticidů jsme zjistili a kde všude
se nacházejí,“ dodala. V tělech
všech testovaných včel byl
obsažen přinejmenším jeden
pesticid a v pylu dokonce ko-
lem šesti pesticidů. Ve vzorku
bylo zjištěno až 31 druhů těchto
chemikálií. 
Tým vyvinul metodu snižování
obsahu akaricidů ve včelím
vosku prostřednictvím gama

záření. Úroveň kontaminace se
tak podařilo snížit zhruba 
o polovinu. Avšak pesticidy 
v životním prostředí nemohou
být kontrolovány tak snadno,
takže představují vážný pro-
blém i s ohledem na možnou
interakci různých látek. Napří-
klad fungicidy mohou za urči-
tých okolností zesílit účinek
pesticidů (pyrethroidů a neoni-
kotinoidů) až stokrát. 
Vědci nepředpokládají, že pes-
ticidy samy způsobují jev
jménem Colony Collapse Dis-
order (CCD), který způsobuje
vymírání včelstev, když se
včely nedokážou vrátit zpět do
úlu. Mají však za to, že konta-
minace pesticidy společně 
s roztoči a viry patří k význam-
ným spolupůsobícím faktorům
při vzniku CCD. 
Podle článku Pesticide Build-
Up Could Lead To Poor Honey
Bee Health zveřejněného dne
22. srpna 2008 na serveru Terra
Daily. 

Zdroj: Karel Dolejší,
Ecomonitor,

www.ekomonitor.cz
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vají místní produkty z ekolo-
gického zemědělství.
Tato iniciativa je velmi cenná
zejména proto, že se drobní
ekologičtí farmáři z oázy v sou-
časnosti potýkají s velkými
problémy. Zálohy od překup-
níků, které jsou farmářům 
k dispozici, nezohledňují to, že
se úroda rok od roku liší, a že
farmáři nemají dostatek volné
hotovosti. Farmáři jsou nuceni
prodávat za nižší než tržní ceny
a někteří začali zvažovat
používání chemických hnojiv
za účelem zvýšení výnosů. Je-li
v daném roce nízká úroda, musí
někteří farmáři dokonce prodat
část půdy, aby měli prostředky
na vrácení zálohy. EQI posky-
tuje farmářům výhodné půjčky
a pomáhá jim prodat úrodu za
vyšší ceny. Značka Siwa
Organic nabízí řadu ekologicky
pěstovaných certifikovaných
produktů, které znamenají
vynikající chuť a kvalitu pro
spotřebitele a lepší kvalitu
života pro farmáře z oázy.
Pro výrobky z pouštní oázy
Siwa nyní nemusíte cestovat až
do obchůdku Siwa Organic
přímo v oáze, ani do Káhiry,
kde uprostřed kypícího velko-
města ručně vyřezávané solné
lustry tlumeně osvětlují po-
klidný krámek s výrobky z oá-
zy. Produkty značky Siwa
Organic začala dovážet do
České republiky společnost bio
nebio s.r.o. a tak stačí zajít do
některé z prodejen zdravé
výživy, kde si můžete zakoupit
extra panenský olivový olej či
proslavené pouštní datle. Pro-
tože jsou výrobky dováženy
přímo ze Siwy bez egyptských
či evropských překupníků,
může si být český zákazník
jistý, že maximum z prodejní
ceny získají pěstitelé a zpraco-
vatelé produktů.
Extra panenský olivový olej
Siwa Organic je lisován z pů-
vodní odrůdy oliv Weitigin.
Během sklizně jsou olivy ručně
trhány místními farmáři a li-
sovány za studena v den sklizně

vozovaných ve spolkové zemi
Solnohradsko se specializuje
na chov skotu. Převážná část
doj-nic z těchto biofarem je
ustájena se vazných stájích. Od 
24. srpna roku 2000 obsahuje
Směrnice EU č. 2092/91, dopl-
něná Směrnicí č. 1804/1999,
ustanovení, platné principiálně
pro všechny biologicky hospo-
dařící farmy na území EU 
a také pro farmy, vyrábějící
produkty živočišného původu,
zakazující chovat dobytek ve
stájích s vazným ustájením. 
Z této povinnosti jsou
vyvázány pouze malé biofarmy
s chovem skotu do 35 kusů. 

Aufatmen bei Bio-Bauern: 
Bio-Kühe dürfen weiter in

Anbindeställen gehalten
werden. 

[cit. 2008-08-04],
www.animal-health-online.de  
Zdroj: Ing. Dana Nehasilová

Polsko
Polské genetické
křižovatky 
Polské zemědělství se opírá 
o množství malých rodinných
farem, což po léta bylo vní-
máno jako slabina. Po vstupu
do Evropské unie se však tento
„hendikep“ proměnil v jednu 
z komparativních výhod a pol-
ské potraviny, vysoce kvalitní 
a relativně levné, dobývají

Rakousko
Biosedláci si oddechli
Dojnice v rakouských bio-
chovech bude možné i nadále
ustájit ve vazných stájích,
výjimka byla prodloužena až
do konce roku 2013.
Dojnice chované na velkých bio-
farmách budou smět jejich ma-
jitelé ustájit ve vazných stájích 
i po skončení roku 2010.
Jak nyní zveřejnil rakouský list
„Österreichische Bauernzeitung“,
bylo na začátku července 
v Bruselu rozhodnuto o přijetí
několika změn v prováděcím
nařízení pro biofarmy. Jednou
ze změn je prodloužení celkové
doby, za kterou se musejí
sedláci adaptovat na nové pod-
mínky - tj. na zákaz chovu
skotu ve stájích s vazným ustá-
jením. Výjimka, jejíž platnost
měla skončit na konci roku
2010, byla prodloužena o tři
roky. Toto opatření umožní
chovatelům dojnic vyčkat s re-
konstrukcí biofarem, jejichž
velikost přesahuje limitní hod-
notu malého podniku, až do
roku 2013. Další novinkou je,
že se již rakouští sedláci nemu-
sejí obávat, že by přišli o finan-
ční prostředky z programu ži-
votního prostředí z důvodu
neplnění prováděcího nařízení
pro biofarmy. 
Jak dále uvedl „Österreichische
Bauernzeitung“, přibližně 95
procent z 3 460 biofarem pro-

ve vlastním lisu. Úroda se zpra-
covává v Tabwe, nedaleko
plantáží. Tím se minimalizuje
doprava a zabezpečí čerstvost
zpracovávaných oliv. To je
velmi důležité, protože pro
získání vynikajícího oleje musí
být olivy lisovány okamžitě po
sklizni. 
Datle jsou vedle oliv dalším
typickým produktem oázy a na
ploše 2 500 hektarů zde roste
přes 500 000 datlovníků.

Ročně palmy plodí přes 18 000
tun datlí odrůd Siwa a Freihi.
Odrůdy datlí pěstované v oáze
můžeme najít jen zde. Tyto
pouštní datle mají nižší obsah
vody (30 - 45 %), jemné vlákno
a jantarovou barvu.

Pokračování na str. 20
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evropské trhy. Zda tomu tak
bude i nadále, záleží také na
výsledku sporu o využívání
geneticky modifikovaných plo-
din.  
Polsko patří v Evropě k tra-
dičním odpůrcům geneticky
modifikovaných plodin, což
vláda Jaroslava Kaczynského
stvrdila i novou legislativou. 
V roce 2006 přijala zákon 
o krmivech, který měl od srpna
2008 zakázat dovoz, výrobu 
a používání geneticky modi-
fikovaných krmiv. Téhož roku
schválila také stanovisko, po-
dle kterého má Polsko trvale
směřovat k tomu, aby se stalo
zemí bez geneticky modifiko-
vaných organismů (GMO).
Návrh nového zákona o GMO z
února 2007 předpokládal zpřís-
nění kontrolních mechanismů,
včetně například zvý-šení zas-
toupení vědců-ekologů v
Komisi pro GMO, která je
poradním orgánem ministra
životního prostředí. 
S novou, liberálnější vládou
však začínají přicházet změny.
Prvním závažným krokem je
novela zákona o krmivech,
podle které byl zákaz geneticky
modifikovaných krmiv odsunut
až na začátek roku 2013.

Spor o krmiva
Polský zákon z roku 2001,
který vychází z legislativy
Evropské unie, použití GMO
umožňuje pouze v případě,
pokud to povolí ministr život-
ního prostředí, čemuž musí
předcházet posouzení vlivů na
životní prostředí. Zmíněný
zákon o krmivech sahá nad
tento rámec, protože použití
GMO zcela zakazuje.
Vláda Donalda Tuska přišla 
s návrhem tento zákaz odsu-
nout až na začátek roku 2012
(zemědělský výbor Sejmu pak
přidal k odkladu ještě o rok ví-
ce). Vycházela přitom z dopo-
ručení Komory pro krmiva,
Svazu výrobců krmných směsí
a Potravinářské hospodářské
rady, které varují před význam-

podnikla kroky k demonopo-
lizaci trhu - například pod-
porou polských pěstitelů gene-
ticky nemodifikovaných odrůd
plo-din s vysokým obsahem
bílkovin nebo investicí do pří-
stavů a jejich vybavení. To by
umožnilo dovážet nemodifiko-
vanou sóju přímo od jejích
producentů, nikoliv přes distri-
buční firmy ovládané biotech-
nologickými koncerny.

Nečekaný spojenec
Významnou podporu získala
kampaň proti GMO ze strany,
odkud to příliš mnoho lidí
neočekávalo - a sice od polské
katolické církve. Lidé v koalici
si vždy uvědomovali, jaký má
církev vliv na polské veřejné
mínění. Dvakrát se jim poda-
řilo zorganizovat významné
konference v místech, které
mají pro Poláky zvláštní ná-
boženský význam. Jde o města
Częstochowa a Jasna Góra.
Konferenci v Jasné Góře pod-
pořil dopisem biskup Jan
Styrna, který spravuje úřad
zvaný "národní duchovní
pastýř rolníků". V listu vy-
jadřuje názor, že na současné
úrovni poznání je využívání
GMO neetické. 
Tento názor koresponduje se
stanoviskem Vatikánu, který
nedávno genetické manipulace
umístil na seznam nových
smrtelných hříchů, jež chara-
kterizují současnou epochu
(spolu se znečišťováním život-
ního prostředí, přehnaným 
hromaděním bohatství či ože-
bračováním bližních). Z kře-
sťanských hnutí pak s koalicí
aktivně spolupracuje zejména
Ekologické hnutí svatého Fran-
tiška z Assisi.

Bez Evropy to nejde
Legislativa Evropské unie,
kterou Polsko musí respekto-
vat, použití GMO připouští.
Názory členských států se však
značně  liší - některé mají vůči
GMO negativní postoj (Ra-
kousko, Německo), jiné je pod-
porují (například Španělsko).
Podle stanoviska Evropské

zemědělský expert, mezi jiným
rovněž bývalý poradce prince
Charlese. „Je to fascinující ze-
mě, spící obr Evropy. V Evropě
je to jedna ze zemí, kde je
největší šance prosadit úplný
zákaz GMO,“ vysvětluje sir
Julian, proč si jako své půso-
biště vybral právě Polsko. 
Paní Jadwigu přesvědčily mno-
žící se důkazy o škodlivosti
GMO pro lidské zdraví. Za
varující pokládá také průzku-
my, které dokládají nekontrolo-
vatelné šíření GMO v životním
prostředí, což znamená obrov-
ské riziko pro ekosystémy i tra-
gické důsledky například pro
ekologicky hospodařící rolníky.
Kvůli znečištění svých polí
geneticky modifikovanými or-
ganismy totiž mohou přijít 
o atesty, aniž by to mohli jakko-
liv ovlivnit. Ještě lépe jsou
zdokumentované negativní
ekonomické dopady především
na malé zemědělské podniky 
a rodinné farmy. Navíc GMO
nepřispívají k omezení pesti-
cidů, jak slibují výrobci.
Naopak. Komerčně nejvýz-
namnější geneticky modifiko-
vané plodiny jsou ty, které
velmi dobře odolávají pesti-
cidům. Zemědělec může tedy
postřiky používat ještě bezs-
tarostněji - upravené plodiny by
totiž měly být tím jediným, co
aplikaci pesticidů přežije. GMO
ale také vyvolávají i etické
problémy kvůli manipulaci 
s živými organismy. 
Koalice Polsko bez GMO má
již na svém účtu řadu význam-
ných úspěchů. Například 
v letech 2004-2006 postupně
dosáhla toho, že se nakonec
všech šestnáct polských voj-
vodství vyhlásilo za „zónu bez
GMO“. Tato deklarace nemá
sice oporu v polské legislativě,
jde však o významný politický
čin a silný argument ve veřejné
diskusi.
Nyní se koalice snaží zabránit
odložení zákazu geneticky
modifikovaných krmiv. Při-
pouští však možnost udělit 
v rámci přechodných ustano-
vení časově omezenou výjimku
ze zákona. Současně vládě
doporučuje, aby urychleně

ným zvýšením cen masa a ne-
dostatkem krmiv s vysokým
obsahem bílkovin (především 
z geneticky modifikované sóji),
pokud by byl zákaz skutečně
zaveden.
Polský trh s vysokobílkovin-
nými krmivy ovládá několik
distribučních firem, které jsou
ekonomicky svázány se svě-
tovými biotechnologickými
koncerny. Zdejší živočišná vý-
roba tak zcela závisí na dovozu
zhruba dvou milionů tun gene-
ticky modifikované sóji.
Spor kolem zákona o krmivech
odhalil paradoxní situaci.
Dvouletý odklad platnosti zá-
kazu měl poskytnout distribu-
torům čas na přípravu. Nejenže
k tomu nedošlo, krmivářská
lobby nyní navíc prosadila dal-
ší odklad, přičemž se odvolá-
vala na předpověď (či spíše
hrozbu), kterou má díky svému
postavení na trhu sama schop-
nost naplnit.
Sejm navrhovanou změnu zá-
kona až nečekaně hladce
schválil - nyní ji ještě musí po-
tvrdit Senát a prezident. První
legislativní bitvu tedy biotech-
nologická lobby hladce vyhrála. 
Názorně se tak ukázal jeden 
z hlavních problémů, které
masové používání GMO přináší
- vede k monopolizaci trhu, 
a vlády se pak stávají bezmoc-
nými vůči požadavkům nad-
národních koncernů.

Kampaň proti GMO
Největším odpůrcem genetic-
kých modifikací v zemědělství
je koalice Polsko bez GMO.
Nejaktivnější roli v ní hraje
vedle polských Greenpeace
nadace ICPPC (Mezinárodní
koalice pro ochranu polského
venkova), která vznikla v roce
2000 a usídlila se v podhůří
Beskyd, v obci Stryszow. Vedle
kampaně proti GMO se věnuje
také poradenství pro ekolo-
gické zemědělce, vzdělávacím
programům a podpoře tradič-
ních řemesel. Jejími řediteli
jsou společně Jadwiga Łopa-
tová a sir Julian Rose, anglický Pokračování na str. 20
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EKOLOGICKÉ ZEMĚDĚLSTVÍ VE SVĚTĚ
Pokračování ze str. 19

komise však nemá žádná 
z členských zemí právo vydat
obecný zákaz GM produktů;
zakázat lze pouze jednotlivý
produkt nebo odrůdu, jsou-li
pro to vědecky podložené
důvody. Obecný zákaz se však
považuje za neregulérní pře-
kážku volnému obchodu. Ko-
mise upozornila Polsko, že 
v případě zavedení zákazu GM
krmiv by s ním mohla zahájit
řízení o porušení evropské le-
gislativy. Stanovisko Komise
nepochybně mělo na polské
zákonodárce silný vliv, a to
přesto, že odsunutí zákazu
problém s EU neřeší, ale jen
odkládá. 
Evropská komise je v obtížném
postavení. Na jedné straně je
veřejné mínění ve většině zemí
silně proti GMO, na druhé čelí
EU silnému tlaku Spojených
států amerických, kterým nao-
pak evropská legislativa při-
padá příliš restriktivní. USA
dokonce  požadují (zatím neú-
spěšně), aby geneticky modi-
fikované plodiny schválené 
v USA automaticky získaly
atest i pro EU - evropské země
by tak prakticky ztratily jakou-
koliv šanci se přívalu amerických
GM produktů a odrůd bránit.
Názorová nejednotnost člen-
ských zemí vedla polské anti-
GMO hnutí k tomu, aby se
stalo součástí celoevropské
kampaně, a tak přispělo k dis-
kusi na podstatně širší plat-
formě. Což znamená i šanci
ovlivnit debaty v Evropském
parlamentu, které se pak
odrážejí v zákonech závazných
pro všechny členské státy.
Evropské hnutí chce nyní 
v zemích unie prosadit dese-
tileté moratorium na použití
GMO. Polští aktivisté však
mají ještě vyšší ambice. Sir
Julian Rose k tomu říká:
„Trvalý zákaz považuji za
mnohem lepší než moratorium,
které je časově omezené. Pol-
sko je přitom jednou ze zemí,
kde je to podle mého názoru
možné prosadit.“

a sází geneticky modifikované
plodiny. Směřuje k jedinému
cíli - maximalizaci zisků nad-
národních korporací. První
střet těchto dvou vizí za vlády
Donalda Tuska dopadl ve
prospěch biotechnologické
lobby. Další konflikty však
stojí za dveřmi - chystají se
změny v zákoně o osivech 
a nový zákon o GMO. Nejde
však jen o zákony, ale hlavně 
o přízeň konzumentů, a zde
GMO zatím jasně prohrávají. 
Polsko má ještě šanci si zvolit,
jakou vizi si vybere. Pokračo-
vání příběhu o GMO v této
zemi proto určitě stojí za
pozornost.

Autor: Vlastimil Karlík,
převzato z časopisu Sedmá

generace 4/2008,
www.sedmagenerace.cz

by mohl být dále zkoumán“. 
V krátkodobém a středně-
dobém výhledu jdou však
doporučení FAO/OECD jiným
směrem: mluví o potřebě pod-
pory zemědělského sektoru 
v rozvojových zemích, vzdě-
lávání, rozvoji infrastruktury,
diverzifikaci ekonomiky, lep-
ším definování a ochraně vlast-
nických práv. Součástí politiky
FAO je také podpora především
malých rodinných farem, což
odporuje zavádění GMO, které
na ně mají devastujícími
dopady.

Kterým směrem?
V konfliktu o GMO se střetá-
vají dvě vize budoucího země-
dělství. Jedna je založená na
malých a středních podnicích,
pečujících o krajinu, které
budou produkovat patrně ne
nejlevnější, ale zato kvalitní 
a bezpečné potraviny. Druhá
vize se opírá o průmyslové
zemědělství, které využívá che-
mické postřiky, umělá hnojiva 

Zatímco česká vláda se staví ke
genetickým modifikacím spíše
benevolentně, ekologické orga-
nizace se čile zapojují do anti-
GMO hnutí. Jedním ze sym-
bolů polské kampaně se stala
výstražná tabule, kterou polští
aktivisté vyfotografovali u pole
s geneticky modifikovanou
kukuřicí na česko-polské hra-
nici poblíž Karviné. Zkřížené
lebky a hnáty se symbolem bio-
logického nebezpečí varují
před rizikem vzniku rakoviny.
Čile však spolupracují i země-
dělci: některé polské zeměděl-
ské podniky prý v Česku naku-
pují a tajně dovážejí GM osivo,
které pro použití v Polsku není
povoleno. 

Bude bez GMO hlad?
Biologickým koncernům prosa-
zujícím GMO nelze upřít jedno
- mají dokonalý PR. Husar-
ským kouskem byl způsob,
jakým poměrně nedávno svě-
tová média informovala o spo-
lečné studii OECD a FAO za-
měřené na zdražování potravin.
Viděli jsme to v televizních
novinách: FAO nesouhlasí 
s biopalivy a podporuje GMO.

Ale je to opravdu tak?
Diskuse o biopalivech pře-
sahuje rozsah tohoto článku.
(Mimochodem, předseda pol-
ských Zelených Dariusz Szwed
tvrdí, že bychom měli používat
přesnější a zároveň hodnotově
neutrální výraz agropaliva.
Předpona bio totiž implikuje, že
se jedná o něco ze své podstaty
pozitivního.) Stojí však za při-
pomenutí, že nejproblema-
tičtější skupinou biopaliv ve
světovém měřítku jsou tak-
zvaná biopaliva první generace,
vyráběná z obilovin a mimo
jiné také… z geneticky modi-
fikované kukuřice.
Přečtete-li si však studii FAO 
a OECD, najdete o GMO pou-
ze jedinou zmínku v odstavci 
o dlouhodobých perspektivách,
která říká, že „geneticky modi-
fikované organismy (GMO)
také nabízejí potenciál, který
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Kalendář bio akcí

The Summer Academy on Organic Animal Breeding
and Organic Animal Husbandry, 
1. - 14. září 2008, Dráždany, Německo
(http://www.ekoconnect.org/en_sommerakademie
_2008.html)

8. Evropská letní akademie ekologického
zemědělství - Bioakademie 2008, 3. - 5. září 2008,
Lednice na Moravě, Česká republika 
(www.pro-bio.cz/bioak/)

Natural cosmetics market forum, 
23. - 24. září 2008, Exhibition Centre Nuremberg

BioFach Japan 2008, 24. - 26. září 2008, Tokyo,
Japonsko (www.biofach-japan.com/main/Page.html)

6th International Ecology Fair EKOBIS 2008, 
11. - 14. září 2008, Bihac, Bosna a Hercegovina
(www.pkusk.com.ba/ekobis.html)

The 5th International Scientific Conference on 
Sustainable Farming Systems, 
5. - 7. listopad 2008, Pieštany, Slovensko
(www.ecomit.vurv.skk)

Asia Organic & Lohas Expo 2008 - Taipei, 
24. - 26. října 2008, Taiwan, (www.lohas-city.com)

Natural Ingredients 2008 - Villepinte, 
4. - 6. listopad 2008, Francie, (www.fi-events.com)

Arab Naturals 2008 - Abu Dhabi, 
28. - 30. listopad 2008, United Arab Emirates,
(www.arabnaturalsexpo.com)

FiBL Kurz: 'GMO residues in organic produce 
- assessment and interpretation', 
4. - 6. listopad 2008
(http://www.fibl.org/english/training/course/2008/
gmo.php)
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Poradenství v oblasti
marketingu a prodeje
biopotravin.

Poslání
Posláním společnosti Mgr.Tomáš
Václavík − Green Marketing je
pomáhat rozšiřování českého
ekologického zemědělství 
a prodeje biopotravin
poskytováním vynikajících a
profesionálních marketingových
poradenských služeb a přesných
informací ekologickým farmářům,
výrobcům a obchodníkům 
s biopotravinami.

Váš nejlepší nástroj pro komunikaci
s obchodníky s biopotravinami.
Inzerát v magazínu Bio Obchod
přímo zasáhne vaši cílovou skupinu
a pomáhá vám zvyšovat obraty na
prudce rostoucím českém 
bio trhu. Využijte 
výhodné ceny 
plošné i vkládané 
inzerce. 
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Po loňském mírném propadu
se letos opět rozšiřuje rozměrekologického zemědělství. Po-tvrzují to aktuální statistickéúdaje ministerstva zemědělstvík 31. říjnu letošního roku.

Během uplynulých deseti mě-síců se počet zemědělců přih-lášených do ekologického reži-mu hospodaření zvýšil o 83
podniků a celkově tak dosáhl912. Na 6,45 procenta z 5,98
procenta vzrostl  také podílvýměry ekologicky obhospo-dařované půdy na celkovéploše zemědělské půdy. Pozi-tivní je nárůst ploch orné půdy,která tak díky rozšíření o téměř2400 hektarů dosahuje celkem

23 162 hektarů. Příznivé jerovněž  zvýšení počtu výrobců

Ekologické zemědělství opět na vzestupu
biopotravin, kterých je nyní148. 
Ministerstvo zemědělství pova-žuje za stimuly k opětovnémurůstu především vznik konku-renčního prostředí v oblastikontroly a certifikace. Dnes v ČR fungují tři kontrolní orga-nizace pověřené MZe, kterýmijsou KEZ o.p.s., ABCERT

GmbH a Biokont CZ s r.o. Dálese s účinností od počátkuletošního roku také výraznězjednodušila národní legislativastanovující pravidla admini-strace ekologického hospo-daření. Např. zákon o ekolo-gickém hospodaření byl zre-dukován o polovinu, současnáprováděcí vyhláška má oprotipůvodním 15 stranám a 17

přílohám pouze dvě strany
textu a dvě přílohy. 
Probuzení zájmu o ekologické
zemědělství může pramenit i z postupně rostoucího pově-domí o výhodách a přínosech
tohoto hospodaření pro krajinu
i pro zdraví člověka a s tím
spojená poptávka po biopro-duktech. Zde ministerstvo
spolupracuje s partnery z ne-vládních organizací na infor-mování spotřebitelů např. přiakci „Září - měsíc ekozeměděl-ství a biopotravin“, vyhlášeníbiopotraviny roku, podporou

výstav, mezinárodních a lokál-ních akcí, nebo šířením tisko-vých a propagačních materiálů
zaměřených na ekoprodukci. 

Zdroj: MZe

BioFach 2007
klepe na dveře
Největší veletrh biopotravin nasvětě - BioFach - se blíží. Vícenež 2 100 vystavovatelů před-staví své novinky v oblastibiopotravin ve veletržním pa-láci v Neměckém Norimberkuod 15. do 18. února 2007. 

BioFach nabízí jedinečnoumožnost přehlídky nejnověj-ších produktů v oblasti biopo-travin, od surovin až po zbožídenní potřeby, další přírodnízboží jako látky, hračky, pro-dukty ekologického zeměděl-ství a zajištění jejich odbytu natrhu. 
Tentokrát se na veletrhu před-staví i české firmy ve společ-ném stánku, který zajišťujeSZIF. 

Hlavní svě-
tový veletrh
pro biopro-
dukty má od
roku 2007
krásného sy-
na. Jmenuje
se Vivaness a je specializo-vaným veletrhem pro přírodníkosmetiku a wellness. S vícenež 200 vystavovateli vysocekvalitní přírodní kosmetiky aproduktů péče o tělo se vpříštím roce poprvé představíjako samostatný veletrh svýrazně rozšířenou nabídkou.BioFach a Vivaness se budounapříště konat ve veletržním

centru v Norimberku vždyspolečně.

Souběžně se specializovaným
veletrhem budou renomovaníodborníci na více než 100
akcích informovat o nejaktuál-nějších tržních trendech na BioFach - konferenci a fóru
Vivaness.
Další informace o akci a sez-nam vystavovatelů je k dis-pozici na www.biofach.com.Nenechejte si návštěvu Bio-Fach ujít, je to jedinečná

příležitost vidět pod jednou
střechou celý bio svět. 

Marketingové poradenství
Marketingové a komunikační 
strategie
Vztahy s médii
Pořádání událostí
Jednotný firemní grafický styl 
Reklama a umístění inzerce
Odborné vzdělávání v oblasti 
marketingu a prodeje biopotravin
Tržní analýzy
Pro potřeby podnikatelských záměrů 
a marketingových strategií vám nabízíme
hloubkové analýzy vybraných segmentů 
trhu dle vašich potřeb.

Kontakt: Green marketing, Tom Vaclavik, tel.: 541 263 456, e−mail: tom@@greenmarketing.cz 

www.greenmarketing.cz
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